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وحیده کریمی: سودای بهارستان داشت و بارها نامزد ریاست جمهوری 
شد تا اینکه با حضور در زمین بازی اصولگرایان در انتخابات سیزدهم، 
ناکام نماند و بالاخره به پاستور رفت؛ البته به عنوان معاون اقتصادی 
رئیســی، آن هم فقط بــرای کمتر از دو ســال. دیروز برادر محســن 
دولــت را ترک کرد تــا او بماند و وعده های اقتصــادی اش به عنوان 
یک اقتصاد دان که مدعی بود کافی اســت ســکاندار قدرت اجرائی 
کشــور شود تا به طرفه العینی مشکلات حل شود. دیروز با استعفای 
محسن رضایی موافقت شد تا بعد هفته ها گمانه زنی درباره اصلاح 
تیــم اقتصادی دولت، خالق نظریه «تبدیل ایران به قدرتمندترین پول 
منطقه» از سِــمت خود به عنوان معاون اقتصادی دولت ســیزدهم 
خداحافظی کند. جایگاهی که تعریف دقیقی از وظایف و اختیاراتش 
نداشــتیم و بارها هم گفته شــد اختلاف میان تیــم اقتصادی دولت 
کم نیســت. به تدریج با بالاگرفتن زمزمه اختلافــات بین او و معاون 
اول رئیس جمهوری، محســن رضایی به حاشــیه رانده شد و جایگاه 
معاونت اقتصادی در حقیقت به جایگاهی تشریفاتی بدل شد. حتی 
زمانی که محســن رضایی درباره رسیدن سقف یارانه ها به ۸۰۰ هزار 
تومان سخن گفت بلافاصله با تکذیب و توضیح وزیر امور اقتصادی 
و دارایــی همراه شــد و همان روزها بود که رئیســی نیــز در یکی از 
اظهاراتش خواســتار هماهنگی تیم اقتصــادی دولت زیر نظر مخبر 
شــد؛ بنابراین هرچند در اولین روزهای آغاز به کار دولت، عنوان شد 
که برنامه های اقتصادی محســن رضایی قرار است مبنایی برای حل 
مشکلات اقتصادی کابینه باشد؛ اما در عمل این مخبر بود که سمت 
فرماندهی اقتصادی را از آنِ خود کرد و چند ماه بعد از شروع به کار 
دولت سیزدهم، این برادر محســن بود که قافیه را به مخبر باخت و 

حتی در جلسات دولت هم جایی نداشت.
دی مــاه ۱۴۰۰ مهدی آیتی، نماینده ادوار مجلس، در تشــریح این 
اختلافات گفت که «آقای رئیســی معاون اول شــان آقــای مخبر را 
رئیس تیم اقتصادی می گذارد و بعد یک دفعه آقای محسن رضایی را 
معاون اقتصادی خودشان قرار می دهد! آن هم در شرایطی که آقای 
رضایی خودش را بســیار بالاتر از آقای مخبر می داند و شاید هم این 
احســاس را دارد که او به عنوان معاون اقتصادی باید تصمیم نهایی 
را بگیــرد و حرف آخر را بزند؛ در حالی کــه آقای مخبر یک اختیاراتی 
دارد که او ندارد؛ ازهمین رو به نظر می آید آقای رضایی حالت مشاور 
و تشریفاتی پیدا کرده است تا معاون اقتصادی. آقای مخبر هم بیشتر 
حالت عملیاتی و میدانی دارد. مشــخص اســت این عوامل در کنار 
همدیگر از یک سو باعث می شود طرح ها و برنامه های اقتصادی به 
نتیجه نرسد که خروجی اش گرانی، تورم و مشکلات معیشتی است، 

از یک سو هم باعث سردرگمی مردم می شود».
ماندن در سطح مشــاور یا سمتی تشریفاتی آن هم برای سرداری 
که ســال ها بود تلاش می کرد چهره ای اقتصاددان را جایگزین چهره 
نظامی خود کند و حتی در فصل انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ از 
توانایی های بالقوه خود برای سامان بخشــیدن به اقتصاد ایران بدون 
ارتبــاط با دنیا وعده بســیار داده بود، کمــی دور از انتظار بود. به هر 
حال این حضور تشــریفاتی کج  دار و مریــزوار ادامه یافت تا اینکه در 
چند ماه اخیر «به ویژه زمانی که از حضور در هیئت دولت و عضویت 
در کمیســیون اقتصادی دولت با حکمی رســمی منع شــد»، بارها 
زمزمه حذف محســن رضایی شــنیده شد. شــرایط اقتصادی در مرز 
بحران و ارزش پول ملی در حال ســقوط و تورم کالاهای اساســی و 

قیمت سرسام آور مسکن و طلا و... به نارضایتی عمیق مردم از دولت 
ســیزدهم دامن زد که همگی نیاز به ترمیم تیــم اقتصادی دولت را 
ناگزیــر می کرد؛ اما دولت با لجاجت بر حفــظ ترکیب تیم اقتصادی 
تاکنون از پــس بحران ها برنیامده و فقط حذف وزیر صمت آن هم با 
تلاش بهارستان نشــینان توانست بازار خودرو را در سراشیبی کاهش 
قیمت قرار دهد. حال اینکه رفتن محسن رضایی تا چه میزان به کمک 
اقتصاد پرچالش این روزهای ایران خواهد آمد، مشــخص نیست؛ اما 
با نگاهی به شــعارها و وعده های محســن رضایی، که هرگز محقق 
نشــدند، می توان امید داشت دولت سیزدهم از مرحله آزمون و خطا 

و دل سپردن به وعده ها دست کشیده و به دنبال عمل گرایی باشد.
هنوز وعده های محســن رضایی فراموش نشده که او حذف شد، 
او در بحبوحه انتخابات مدعی شــد که «قلب اقتصاد از ســه بخش 
بورس، بیمه و بانک تشکیل شده است؛ اما در کشور ما این سه بخش 
ناهماهنــگ عمل می کنند و او می تواند چــاره کار را بیابد». او حتی 
گفت: «من اقتصاددان هســتم و ســال ۹۲ درحالی که هیچ خبری از 
سقوط پول ملی نبود، یک هزارتومانی را بلند کرده و نسبت به سقوط 
ارزش پول ملی هشدار دادم و گفتم ارزش پول ملی در خطر است». 
او حتی به آمریکا هشدار داد و گفت: «آمریکا باید به سرعت تحریم ها 
را بــردارد و اقدام مشــروط را نمی پذیریم و دیپلماســی را از حالت 
کاغذی خارج کــرده و عملی می کنیم». وعده هــای عجیب وغریب 
رضایــی ازجمله «پرداخت ماهانه ۴۵۰ هزار تومــان یارانه نقدی به 
۴۰ میلیون ایرانی، ایجاد صندوق جبران مال باختگان در بورس، بیمه 
ســهام داران بورس و...» چنان بود که با شــروع بــه کار در دولت و 
ناکامی های دنباله دار اقتصادی دولت با طعنه رقبای دیروز نیز مواجه 

شــد و حتی در واکنش به خبر اســتعفایش، همتی در توییتی در این 
زمینه نوشــت: «در اولین مناظره انتخاباتی ۱۴۰۰ آقای رضایی مدعی 
شــدند که پول ملی را تقویت و بعد از یــورو و دلار به قوی ترین پول 
منطقه تبدیل خواهند کرد. امروز با بیش از صددرصد کاهش ارزش 
پول ملی از دولت خارج شدند. باید خسته نباشید گفت بابت آنچه با 

راهبری آقای رئیسی و تیم اقتصادی به خط شده انجام دادند».
البته رئیســی او را به ســمت جدید «رئیس دبیرخانه شورای  
عالــی هماهنگی اقتصادی ســران قــوا» منصوب کــرده که در 
شهریور ۱۴۰۰ (دو ســال قبل) رئیسی هم زمان با انتصاب محسن 
رضایی به سمت معاون اقتصادی رئیس جمهوری، او را به عنوان 
«دبیر شــورای عالــی هماهنگی اقتصادی ســران قــوا» و «دبیر 
ســتاد اقتصادی دولت» منصوب کــرده بود. حــالا این انتصاب 
بــا ارتقای جایگاه او از دبیر شــورای عالــی هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا به رئیس دبیرخانه این شورا، شــاید در وهله نخست 

تشــریفاتی به نظر برســد؛ اما در حقیقت به ســمتی حســاس و 
احتمالا مناقشــه برانگیز منصوب شده است؛ زیرا عملکرد شورای 
هماهنگی ســران قوا با قدرتی بســیار، عملکردی غیرشــفاف و 
اختیارات بی حد وحصر تصمیماتی مانند گرانی بنزین در سال ۹۸ 
و اجرای طرح مولدســازی را کلید زده اســت و مسئولیتی هم در 
قبال نتایــج زیان بار تصمیماتش برعهــده نگرفته و حتی خود را 
در مقــام پاســخ گویی به افکار عمومی و هیــچ نهاد نظارتی هم 
قرار نداده اســت. حال مأموریت جدید محســن رضایی تأسیس 
دبیرخانه شورای هماهنگی ســران قواست و تجربه دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بودن محسن رضایی هم پیش روست و 
برای نمونه تأثیرش در این جایگاه بر مخالفت در پیوستن ایران به 
FATF و قرارگرفتن ایران در لیســت سیاه گروه ویژه اقدام مالی و 
دیگر تصمیم ســازی های او هنوز فراموش نشده و شاید نقش این 

دبیرخانه برای اقتصاد ایران نویدبخش روزهای خوشی نباشد.

کناره گیری رسمی محسن رضایی از تیم اقتصادی دولت 

وعده هایی که ماند

 ســخنرانی اخیر رهبری در دیدار با کارکنان سازمان انرژی اتمی 
می توانــد بار دیگر شــرایط را برای حصول توافــق فراهم کند. تأکید 
دوباره رهبری بر «حرمت ســلاح هســته ای» و همچنین «اشــکال 
نداشتن توافق» به شرط «حفظ زیرساخت ها» در واقع مقابله با پروژه 
«امنیتی سازی» اسرائیل از پرونده هسته  ای ایران است که پیش تر در 
شماره ۱۴۰۲/۳/۲۰ با اشــاره به حرف های ظریف درباره آن نوشتیم. 
با این حال هرچقدر به بند دوم غروب در برجام نزدیک تر می شــویم، 
توافق برای ایران بااهمیت تر می شود و این کارت برای بازی آمریکا و 
اروپا شرایطی را برای امتیازگیری بیشتر فراهم می کند. به طور طبیعی 
بهترین زمان برای توافق ایران و آمریکا در تابســتان سال گذشته بود 
که با تئوری «زمستان سخت اروپا» این فرصت سوخت. به طور کلی 
بندهای غروب برجام، بندهایی است که بعد از ۵، ۸ و ۱۰ سال پرونده 
ایران را عادی ســازی می کــرد. اولین بند غروب برجــام در اکتبر ۹۹ 
سررسید شد و تحریم های تســلیحاتی ایران لغو شد. حالا و در اکتبر 
۲۰۲۳ بند دیگری از بندهای غروب برجام فرامی رســد که بند مربوط 
به رفع محدودیت های موشــکی ایران اســت. اما نکته این است که 

پیش از آن آژانس باید گزارش مهم خود را منتشــر کند. اهمیت این 
موضوع در کجاست و چرا زمان به ضرر ما در حال سپری شدن است؟

 تلاش ترامپ برای اسنپ بک
مردادمــاه ۱۳۹۹ ترامپ تــلاش کرد تا مانع از لغــو تحریم های 
تسلیحاتی ایران شود. از همین رو پیشنهاد قطع نامه ای را در شورای 
امنیت سازمان ملل داد که تحریم های تسلیحاتی ایران براساس بند 
غروب برجام لغو نشــود. اما این پیشــنهاد با شکســت سنگین برای 
ترامپ و آمریکا پایان یافت. دو روز بعد ترامپ تلاش کرد از مکانیسم 
ماشــه برای ممانعت از لغو تحریم تسلیحاتی ایران استفاده کند. او 
گفته بود «ما از مکانیســم ماشه اســتفاده می کنیم. شما هفته آینده 
شــاهد این موضوع خواهید بود». «مکانیسم ماشــه» یا اسنپ بک، 
راهکار پیش بینی شــده در توافق هســته ای برجام اســت. بر اساس 
این راهکار، هرگاه یکی از کشــورهای ذی ربط در توافق هســته ای از 
انجــام تعهدات خود عدول کند، طرف مقابل نیز از حق عدول از این 
توافق برخوردار خواهد شد و غرب با این مکانیسم می توانست تمام 

قطع نامه های سازمان ملل را علیه ایران بازگرداند.

ترامپ در این امر هم موفق نشد و با ورود بایدن به کاخ سفید در 
اولین اقدامات دولت آمریکا در نامه ای به شورای امنیت اعلام کرد که 
واشنگتن تصمیم دولت قبلی آمریکا برای فعال کردن مکانیسم ماشه 
و احیای همه تحریم های سازمان ملل علیه ایران را لغو کرده است.

زمان به نفع ما نیست
حالا در آستانه تابستان ۱۴۰۲ قرار داریم و دو ماه بیشتر تا بند دوم 
غروب برجام فاصله نداریم. می دانیم که اسرائیل و نتانیاهو مخالف 
اصلی بندهای غروب برجام هســتند. نکته مهم این است که در این 
شرایط ما به زمانی نزدیک می شویم که مدیر کل آژانس باید گزارش 
مخصوص خــود را در زمینه برجام ارائه کند. براســاس متن برجام 
و قطع نامه ۲۲۳۱ مدیر کل آژانس عــلاوه بر اینکه باید گزارش هایی 
روتیــن از ارزیابی برنامه هســته  ای ایران و راســتی آزمایی تعهدات 
هسته ای ایران ارائه کند، موظف است دو گزارش خاص تحت عنوان 
«گزارش نتیجه گیری گســترده» یــا broader conclusion ارائه کند. 
توافق هســته  ای برجام در تیرماه ۹۴ امضا شد و روز اجرا دی ماه ۹۴ 
یا ژانویه ۲۰۱۶ تعیین شــده بود. اولین «گزارش نتیجه گیری گسترده» 
در ۱۶ ژانویه ۲۰۱۶ منتشــر شد که بر پایه آن تحریم های هسته  ای لغو 

یا تعلیق شد.
این گزارش که به اختیار BC هم خوانده می شود، اسنادی را ارائه 
می کند مبنی بر اینکه آژانس به «نتیجه گیری  گســترده تر» خود مبنی 
بر اینکه تمام مواد هســته ای در ایران در فعالیت های صلح آمیز قرار 

دارد، رسیده است.

حالا گزارش مهم دوم باید تا قبل از تاریخ ۱۸ اکتبر ۲۰۲۳ منتشــر 
شود. چراکه در این تاریخ بند مربوط به محدودیت های موشکی ایران 
قرار است بر پایه قطع نامه ۲۲۳۱ سازمان ملل برداشته شود. البته دو 
طرف (ایران و آمریکا) تعهد دارند اقداماتی براســاس این قطع نامه 
و همچنیــن متن برجام صورت دهند. از جملــه اینکه ایران پروتکل 
الحاقــی را که تاکنــون به صورت داوطلبانه و موقــت اجرا می کند، 
در مجلــس تصویب کنــد و در طرف دیگر کنگره آمریکا بخشــی از 
تحریم هایی را که در این کنگره تصویب شده و تاکنون «تعلیق» شده 

بود، «لغو» کند.
بنابراین فرصت دو ماهه آینده و همــکاری ایران با آژانس از این 
جهت بســیار حائز اهمیت تر خواهد بود. برای آمریــکا و اروپا هنوز 
یک کارت بازی باقی مانده که نام آن «اســنپ بک» است. آنها تاکنون 
نتوانســته اند از این کارت در تقابل با ایران اســتفاده کنند. سؤال این 
است که آیا آمریکا قبل از انتشار گزارش آژانس وارد فرایند اسنپ بک 
می شــود؟ یا آنکه ایــران می تواند همچنان که ظریــف به تازگی در 
کلاب هاوس گفته: «بدون نقض برجام توانایی هســته  ای خود را در 

همین سطح حفظ کند؟»
۲ ماه حساس پیش رو

تا رســیدن به موعد گزارش broader conclusion آژانس دو ماه 
حساس را پیش رو داریم. از یک طرف بحث همکاری با آژانس مطرح 
است که سخنرانی روز یکشنبه ۲۱ خرداد ۱۴۰۱ رهبری راه را برای آن 
هموارتر کرده است. به نظر می رســد تندروهای داخلی که مخالف 

همکاری با آژانس بودند و فکر می کردند با «قانون اقدام راهبری لغو 
تحریم های مجلس» و بستن راه همکاری با آژانس می توانند غرب را 

وادار به توافق کنند، بعد از این سخنرانی سکوت خواهند کرد.
درباره احتمال توافق هم دو مسیری که این روزها مکرر درباره آن 
در رسانه ها بحث شد پیش روست. «توقف در برابر توقف» یا «توافقی 
جدید» که آمریکا به هر دو تمایل دارد اما به نظر نمی رسد ایران روی 

خوشی به هیچ کدام از این دو مسیر نشان دهد.
ظاهرا تصمیم ایــران آن طور که ظریف هم به طــور تلویحی در 
اواخر نشست کلاب هاوس خود اشاره کرد، این است که در همکاری 
با آژانس «حســن نیت» خود را اثبات کنــد. ظریف با بیان این جمله 
که «کلا معتقد نیســتم که باید در مذاکره کاری را بدون ما بازا انجام 
بدهیــم. برخی معتقدند که بدون مذاکره بایــد کاری را انجام دهیم 
و بعد می توانیم محکم تر بایســتیم. من معتقدم که جامعه جهانی 
جامعه اخلاقی نیســت که در ازای کاری که شــما کردید حسن نیت 
نشان دهد. مگر اینکه قبلا به صورت محرمانه هم شده توافقی کرده 
باشید که نتیجه آن بعدها البته مشخص می شود». در این وضعیت 
در صورتی کــه توافقی محکم و حتی پنهانی میــان ایران و آژانس 
وجود داشــته باشد که نشــان دهد در قبال این حسن نیت اخیر چه 
مابازایی دریافت خواهیم کرد، مشکلی نخواهد بود. اما در صورتی که 
چنین توافقی وجود نداشته باشد، زمان روز به روز به ضرر ایران سپری 
خواهد شــد و با نزدیک ترشدن به اکتبر فشــار غرب به ایران افزایش 

بیشتری پیدا خواهد کرد.

چرا ۲ ماه آینده مهم است؟
 آیا آمریکا راضی به احیای برجام می شود؟

معصومه معظمی: سال هاست که داستان دنباله دار خودروهای بی کیفیت داخلی که 
فاقد توان رقابت ارزیابی می شوند، نقل محافل است و انتقاد و اعتراض افکار عمومی 
را به همراه داشته و وزرای صمت زیادی را به تیغ استیضاح مجلسی ها سپرده است. 
حالا هم مدتی اســت بحث واردات خودروهای کارکرده خارجی داغ شــده اســت. 
البتــه اخیرا یک بار هیئت نظارت مجمع تشــخیص مصوبه مجلس در این باره را لغو 
کرد؛ اتفاقی که واکنش منفی زیادی به همراه داشــت و حتی جلال رشــیدی کوچی 
و مصطفی میرســلیم را به عنــوان نمایندگان موافق و مخالــف واردات خودروهای 
خارجی به منظور مناظره ای تلویزیونی، مقابل چشــم میلیون ها مخاطب دغدغه مند 
قرار داد. مناظره ای که بخش هایی از آن برای مدتی به شوخی کاربران فضای مجازی 
در شــبکه های اجتماعی بدل شد. البته رشیدی کوچی پس از ممانعت هیئت نظارت 
مجمع تشــخیص در قبال مصوبه مجلس برای واردات خودروهای کارکرده که یکی 
از مخالفان آن در مجمع میرســلیم بــود، در مصاحبه ای با «شــرق» گفت که پیگیر 
ماجــرا خواهد بود. او تأکید کرد بدون نیاز به مصوبه مجلس، دولت همین امروز هم 
می توانــد واردات خودروهای کارکرده را اجرائی کند. اما از آنجایی که دولت در زمان 
اســتیضاح فاطمی امین، وزیر پیشــین صمت، برای رهایی از استیضاح وزیر محبوبش 
لایحه ای دو فوریتی برای واردات خودروهای خارجی به مجلس تقدیم کرده بود، روز 
گذشته مجلسی ها با رأیی قاطع بعد از استماع نظرات موافقان و مخالفان، با ۲۱۲ رأی 
موافق، چهار رأی مخالف و ســه رأی ممتنع از مجموع ۲۲۶ نماینده حاضر، با کلیات 
لایحه الحاق موادی به قانون ســاماندهی صنعت خودرو موافقت کردند تا طلســم 

انحصار خودروهای داخلی شکسته شود.
به عبارت صحیح تر، مجلس یازدهمی ها که کمتر از یک سال به عمر فعالیتشان 
در بهارستان باقی مانده و سعی دارند خاطره خوشی از خود در حوزه ساماندهی 
بــازار خودرو در افکار عمومی به ثبت برســانند، رأیی بالا به لایحه الحاقی دولت 
درحوزه واردات خودروی خارجی دادند. رأیی که تشکر دولت را به همراه داشت. 
علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت، در حساب توییتری خود از اقدام مجلس 
در موافقــت با کلیــات لایحه دوفوریتــی دولت جهت از بین بــردن موانع قانونی 
واردات خودروهای کارکرده تشــکر کرد. بااین حال، ســؤال اینجاست که آیا این بار 
هم ممکن اســت هیئت نظارت مجمع تشــخیص مصوبــه مجلس برای واردات 
خودروهــای خارجــی کارکرده را به بهانــه حمایت از تولید داخلــی و احترام به 
مصرف کننــده لغو کند؟ یا این بار صــدای مطالبه عمومی را از رأی قاطع مجلس 

از بهارستان شنیده است؟
البته نگرانی دیگری که برخی نمایندگان در گفت وگو با «شــرق» مطرح کردند، 
تبصره هایی اســت کــه در دل همین لایحه الحاقی وجــود دارد و اگر در جزئیات 
لایحه آن را رفع نکنند، باز هم مافیای خودرو می تواند با افزایش تعرفه گمرکی و 
بازرگانی، قیمت خودروهای کارکرده خارجی را به حدی بالا ببرد که عملا مصوبه 
مجلس را بی اثر کند. بنابراین درباره مصوبه خودرویی مجلس با برخی نمایندگان 

گفت وگو کرده ایم.

باید قانون خودرو را به نحوی بنویسیم که قابل تفسیر نباشد
جلال رشــیدی کوچی، عضو کمیســیون امور داخلی کشور و 
شــوراها، دربــاره تصویب کلیــات لایحه دو فوریتــی واردات 
خودروهای کارکــرده خارجی در مجلس به «شــرق» گفت: 
«این لایحه با رأی قاطع نمایندگان به تصویب رســید، اما باید 
توجه داشــته باشــیم که در واردات خودروهای نو متأسفانه 
آیین نامه ای که تنظیم شــد ، مناســب نبود و باعث شــد تأثیر 
چندانی در کاهش قیمت ها و ایجاد رقابت نداشــته باشد. بنابراین باید به این موضوع 
توجه داشته باشــیم». نماینده مردم مرودشت در مجلس شورای اسلامی به جزئیات 
مصوبه روز گذشته مجلس اشاره کرد و افزود: «این الحاق به قانون ساماندهی صنعت 
خودرو اســت که ســه ماده را الحاق می کند. در ماده ۱۱ تبصره ۲ مجدد تأکید دارد که 
شــرایط واردات را وزارت صمت و بانک مرکزی و گمرک تعیین می کنند. بااین حال، به 
اعتقاد من باید قانون را در مجلس به نحوی بنویسیم که کمترین تفسیر را داشته باشد؛ 
یعنــی باید در مجلس جلوی محدودیت هایی را که ممکن اســت در آیین نامه اعمال 
شــود، بگیریم». ایــن نماینده مجلــس که از منتقــدان جدی وضع نامناســب تولید 
خودروهای داخلی اســت، تأکید کرد: «اگر قرار باشــد مجدد بگوییم قیمت تا این حد، 
حجم موتــور تا آن حد، تعداد واردات تا فلان میزان، ارز بــرای واردات تا بهمان رقم، 
همــه این موارد ایجاد محدودیت اســت و باز جلوی اثرگذاری ایــن مصوبه بر بازار را 
می گیرد. بنابراین نگاه ما در مجلس به ســمتی اســت که این بار قانون را به شــکلی 
بنویسیم که تفسیرناپذیر باشد». رشیدی کوچی در پاسخ به اینکه آیا ممکن است این بار 
هم مجمع تشــخیص مانع از اجرای این مصوبه شود؟ بیان کرد: «بعید می دانم دیگر 
مجمع تشــخیص مخالفتی با این مصوبه داشته باشد و هم هیئت عالی نظارت و هم 
مجمع تشــخیص به این مهم پی برده اند که این موضوع خواست همه مردم است. از 
طرفی بحث گرانی خودرو و کمبود خودرو به کل نظام آســیب وارد می کند و حتی اگر 
مصلحــت را هم بخواهیم در نظر بگیریم، باید واردات خودروهای کارکرده خارجی را 

آزاد کنیم. این به صلاح است».
با توجه به تراکنش مالی بسیار بالای حوزه خودرو، مافیا عقب نمی کشد

معین الدین ســعیدی، نماینده چابهار در مجلس یازدهم نیز 
دراین باره به «شرق» گفت: «به نظر من با رأیی که مجلس به 
لایحــه واردات خودرو داد، حجت بر همه تمام شــد. دولت 
لایحه ای دوفوریتی فرســتاد و مجلس هم با قاطبه آرا به آن 
رأی داد. مشــخصا این یک پالس بســیار قوی به همه ارکان 
تصمیم گیر در کشــور است که به انحصار خودروی داخلی با 

واردات خودروهای خارجی کارکرده باید خاتمه داده شود».
این نماینده مجلس ادامه داد: «با توجه به فضای عمومی که ایجاد شده و فشاری 
کــه افکار عمومــی در این باره وارد کرده انــد و با در نظر گرفتن اینکه ســالانه ۲۰ هزار 
نفر در تصادفات کشــته می شوند، دیگر کسی نمی تواند با واردات خودروهای خارجی 

مخالفت کند. بنابراین پیشــنهاد می کنم آیین نامه آن به نوعی تنظیم شــود که فرایند 
واردات تســهیل شــود؛ یعنی این طور نباشــد که باز واردات را در اختیار تولیدکنندگان 
خودروی داخلــی قرار دهند». ســعیدی همچنین تأکید کرد: «اگر بــه بهانه حمایت 
از تولیــد داخل با مافیای عجیب خودرو همراســتا شــویم، باید پاســخ گوی فوت ۲۰ 
هزار نفری شــهروندان در تصادفات هم باشــیم و امروز دیگر مــردم هیچ بهانه ای را 
نمی پذیرند. وقتی می گوییم مردم مخالف انحصار خودرو هســتند و دولت و مجلس 
هم مخالف این انحصار هســتند، پــس چرا اقدامی انجام نمی دهیــم؟ اگر می گوییم 
مافیــای خودرو در این اتفاق ها نقش دارد، باید مســیر آنها را مســدود کنیم. پس هر 

کسی در هر لباسی که بخواهد جلوی این روند را بگیرد، باید به مردم معرفی شود».
او در پاســخ به اینکه با توجه بــه فضایی که ایجاد شــده و رأی بالای مجلس به 
این لایحه آیا مافیای خودرو مجبور به عقب نشــینی خواهد شد؟ گفت: «در بسیاری از 
نهادهای تصمیم ســاز، اثری از ناهنجاری های خودرو وجود دارد که دست روی دست 
نخواهند گذاشــت؛ چرا که تراکنش مالی بســیار بالایی در حوزه خودرو وجود دارد که 
قطعا وسوســه انگیز اســت. پس آنها به ســادگی از این منفعت مالی کوتاه نمی آیند. 

بااین حال امیدوارم صدای بلند اعتراض مردم در این باره شنیده شده باشد.
از طرفــی معتقدم با بحث واردات خودروی خارجی بــه بحث تولید باکیفیت تر و 
ایمن تر خودروی داخلی کمک خواهیم کرد و دیگر بهانه ای پذیرفتنی نیست. اما اینکه 
بگوییم برخی فعالان خودرویی ساکت خواهند نشست، بعید می دانم. با توجه به سود 
مالی هنگفتی که در  این  زمینه وجود دارد، طبیعتا باعث می شود به شکل های مختلف 
آن گروه فعال باشــند. اما امروز صدای اعتراض مــردم به وضعیت بازار خودرو با این 

رأی از بهارستان شنیده شد.
مراقب جزئیات لایحه نباشیم مافیا مصوبه مجلس را بی اثر می کند

غلامرضــا نوری قزلجه، رئیس فراکســیون مســتقلین ولایی 
مجلــس، با تأکید بر اینکه با توجه به رأی بالا و قاطع مجلس 
به لایحه واردات خودروهای خارجی بعید است دیگر مجمع 
تشخیص در این  باره ســنگ اندازی کند، به «شرق» گفت: «رأی 
قاطع مجلس به لایحــه واردات خودروهای کارکرده معنای 
واضحی داشت. طبیعتا دیگر مجمع تشخیص نباید در مقابل 
این مصوبه مجلس که مطالبه عمومی است، بایستد و اگر باز مخالفت کند به معنای 

عنادورزی است و به مصلحت نخواهد بود».
نوری البته به ضعف های درون این لایحه هم اشاره کرد و افزود: «البته این مصوبه 
هنــوز در دل خودش ضد خودش را دارد و این نگرانی وجود دارد که ناکارآمد شــود؛ 
یعنی در تبصره ای که مربوط به تعرفه ها و ســود گمرکی و عوارض اســت، می توانند 
روی آن اســکی برونــد و تعرفه و ســود بازرگانــی را تا حدی بالا ببرند کــه انتظارات 

مصرف کننده را تأمین نکند و عملا مصوبه مجلس را بی اثر کنند».
او اضافه کرد: «یعنی تا حدی تعرفه و ســود بازرگانــی به آن ببندند که قیمت آن 
بالا برود و مردم نتوانند به دلیل افزایش قیمت از خودروهای خارجی اســتفاده کنند و 

مجبور به استفاده از همان خودروهای بی کیفیت داخلی شوند».
نوری قزلجــه امــا تأکید کــرد که ســعی دارد در بررســی جزئیــات لایحه با 
پیشنهادهایی این ضعف را برطرف کند. او در این باره توضیح داد: «اگر این موضوع 
مطرح شــود، پیشنهاد داده ام در کنار آن دولت ملزم شود تا پایان سال بعد تعرفه 
و ســود بازرگانی را ۵۰ درصد کاهش دهد. در این صورت می توانیم انتظار داشته 
باشــیم که قیمت خودرو کاهش یابد. در غیر این صورت، همچنان با همان تبصره 
تنظیم کننده می توانند شرایط فعلی را ادامه دهند، با این تفاوت که این بار افزایش 
قیمت هــا مربوط به خودروهای خارجی باشــد». نماینده بســتان آباد در مجلس 
یازدهم اظهار کرد: «اگر بتوانیم مجموعه حقوق گمرکی و تعرفه را کاهش دهیم، 
این قانون در جهت کاهش و واقعی شدن قیمت خودرو کارآمد خواهد شد. در غیر 
این صورت طبق تبصــره ۳ با همان بازی می کنند و همچنان هدف هیئت نظارت 

مجمع و خودروسازان داخلی برای ممانعت تأمین می شود».
نوری قزلجه که ســابقه خوبی در ارائه پیشــنهادها و ورود بــه جزئیات طرح ها و 
لوایح دارد، به اشــکال دیگری در این لایحه اشاره کرد و گفت: «ایراد دیگر درخصوص 
آیین نامــه ای اســت که ضوابط و شــرایط افراد حقیقــی و حقوقــی را تعیین می کند 
و در این بــاره نیز نگران هســتم. در این بخش هم مافیا یا کســانی کــه بخواهند برای 
منتفی کردن این مصوبه سنگ اندازی کنند، فضای لازم را دارند. اما امیدواریم در صحن 

و زمان بررسی جزئیات بتوانیم این موارد و اشکالات را اصلاح کنیم».
مجمع تشخیص با مصوبه واردات خودروی خارجی مخالفت نمی کند

ســید کریم حســینی، نماینده اهواز در مجلس یازدهم نیز در 
پاسخ به اینکه با وجود رأی قاطع مجلس به لایحه دو فوریتی 
واردات خــودروی کارکرده خارجی آیا ممکن اســت مجمع 
تشــخیص مصلحت این بــار هم مانع این مصوبه شــود؟ به 
«شرق» گفت: «مجمع تشــخیص مصلحت باید مصلحت را 
تشــخیص دهــد. وقتی موضوعــی مطالبه مردمی اســت و 
انعکاس آن را در رأی قاطع نماینــدگان می بیند و ۲۱۲ نماینده موافق در مقابل چهار 
رأی مخالف به لایحه ای رأی می دهند، نشانگر خواست عمومی است و مخالفت با آن 

برخلاف مصالح کشور است».
او تأکید کرد: «این موضوع توســط کارشناسان بررسی شده و آنها معتقدند واردات 
خودروهــای کارکرده خارجی آســیبی به تولید داخلی نمی زنــد و باعث ایجاد حس 
رقابت بین خودروســازهای داخلی می شــود تا خــودروی با کیفیــت بالاتر و قیمت 

مناسب تر دست مردم بدهند».
حســینی اضافه کرد: «وقتی شرایط این طور باشد، قطعا مجمع تشخیص و شورای 
نگهبان نیــز با این مصوبه مجلــس مخالفت نمی کنند». عضو کمیســیون اجتماعی 
مجلس با اشــاره به نگرانی که در این باره وجود دارد، گفت: «زمزمه نگران کننده ای که 
در این زمینه وجود دارد، این اســت که گفته شــده در مرحله اول خودروهای کارکرده 
مناطق آزاد را که مشــغول به کار هستند، قرار اســت تعویض پلاک کنند و به مناطق 
دیگر بفرســتند. این کار اشــتباه است و فلســفه تصویب این لایحه و ارسال آن توسط 
دولت و تصویب آن از ســوی نمایندگان این اســت که واردات خودروهای خارجی از 

خارج از کشور به معنای واقعی صورت گیرد».
نماینده مــردم اهواز در مجلس اظهار امیدواری کرد: «بــا توجه به رفت و آمد این 
لایحه بین مجلس و دولت، انتظار داریم هر چه ســریع تر دولت آیین نامه آن را آماده و 

به مجلس بفرستد».

«شرق» از تصویب قاطع کلیات لایحه واردات خودروهای کارکرده و چشم انداز خودروهای داخلی گزارش می دهد
حباب می ترکد؟
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